
Oświadczenie złożone 

przez senatora Andrzeja Owczarka 

na 31. posiedzeniu Senatu 

w dniu 18 kwietnia 2013 r. 

Oświadczenie skierowane do ministra transportu, budownictwa i gospodarki morskiej Sławomira Nowaka 

Szanowny Panie Ministrze! 

Z wielkim zadowoleniem przyjąłem działania rządu i pańskiego resortu mające na celu wzrost znaczenia 

portów polskich na Bałtyku. Trafne decyzje inwestycyjne spowodowały, iż porty w Gdańsku i Gdyni  

w 2012 r. osiągnęły najlepsze wyniki w swojej historii i stają się bardzo poważnym konkurentem dla Sankt-

Petersburga i Hamburga. Po przeprowadzeniu zmian w pracy służb, szczególnie celnych, możliwe staje się 

osiągnięcie przez Polskę roli lidera w handlu bałtyckim. 

Sukcesy te w żaden jednak sposób nie przekładają się na zwiększenie liczby kontenerów przewożonych 

drogą kolejową. Firmy spedycyjne, mimo niekompletnej sieci dróg ekspresowych i autostrad, wolą przewozić 

towary transportem samochodowym. Główną tego przyczyną są zbyt wysokie ceny przewozów kolejami, 

znacznie większe niż we Francji czy Niemczech. Opłaty za dostęp do towarów wynoszą około 30% kosztów 

firm spedycyjnych. 

W czasie, gdy piszę to oświadczenie, UTK ma zatwierdzić nowy cennik dla PKP PLK, a w nim propono-

wane są kolejne podwyżki dla transportu intermodalnego. Zdaję sobie sprawę z trudnej sytuacji finansowej 

PLK, dla której składki od przewoźników są głównym źródłem przychodu, ale sądzę, że polityka ciągłego ich 

podwyższania hamuje rozwój gospodarczy Polski. 

W związku z powyższym proszę o udzielenie informacji, jakie działania podejmuje Pański resort w celu 

zmiany dotychczasowego złego trendu, malejącego udziału kolei w przewozach towarowych w naszym kraju 

tak, aby hasło „tiry na tory” wreszcie stało się faktem. 

Z wyrazami szacunku 

Andrzej Owczarek 

 




